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ABSTRACT
There has been some concern about using small seeds that may result from seed position on the ear or poor growing conditions for seeding hybrid maize. This study was designed to investigate the effect of seeding three commercial maize crosses (Single Cross 2010, Three-Way Cross 310 and Three-Way Cross 321) with three seed sizes (large, medium and small) under seven salinity levels of irrigation water (Zero, 2500, 5000, 7500, 10000, 12500 and 15000 ppm). Emergence and seedling traits were recorded under controlled environment in a split-split plot, in a complete block design, with three replicates.The different salinity levels highly significantly affected germination (%), plumule length, radical length, plumule weight, radical weight and seedling weight. Such traits were, gradually, decreased in response to increasing NaCl concentration. Significant differences were observed in plumule length among the studied maize hybrids all over different seed sizes and salinity levels. A significant effect of interaction between salinity levels and maize hybrids was revealed for germination (%), plumule length and plumule weight. Different seed sizes of the hybrids significantly affected radical length and plumule weight. A significant interaction effect of salinity levels by seed sizes was revealed for plumule weight. There was a non-significant interaction of hybrids by seed sizes on any of the studied traits. However, significant effects of three-way interaction (salinity x hybrids x seed size) were revealed on radical weight and seedling weight. The results suggested that sowing large seed sizes of the studied maize crosses could improve germination and seedling vigor associated with better germination vigor under high levels of irrigation water salinity.
الملخص العربي
حجم حبوب هجن الذرة الشامية: 1- التأثير على الإنبات وصفات البادرة
تحت مستويات مختلفة من الملوحة
محمد محمد سعد الله1 – فتحي النخلاوي2 – محمد صبحي بدران1 – صباح عبد المجيد مرسي2
قسم المحاصيل – كلية الزراعة بدمنهور – جامعة الإسكندرية

قسم المحاصيل – كلية الزراعة بالشاطبي – جامعة الإسكندرية
هناك اهتمام للتعرف على جدوى استخدام الحبوب صغيرة الحجم، والناتجة عن موضعها فى أطراف الكوز أو الناجمة عن ظروف نمو غير مواتية،  كتقاوى لزراعة هجن الذرة الشامية. وأجريت هذه الدراسة للتعرف على تأثير استخدام حبوب متفاوتة الحجم كتقاوى لزراعة ثلاثة هجن للذرة (هجين فردى 2010 وهجين ثلاثى 310 وهجين ثلاثى 321) تحت مستويات متدرجة من ملوحة مياه الرى (0.0, 2500, 5000, 7500, 10000, 12500, 15000 ppm).
وتناولت الدراسة التأثير على إنبات الحبوب وصفات البادرة فى قطع منشقة مرتين (ثلاث مكررات) لتصميم قطاعات عشوائية كاملة. وأوضحت النتائج تأثيرا عالى المعنوية لمستويات الملوحة على كل من نسبة الإنبات، طول الريشة، طول الجذير، وزن الريشة، وزن الجذير، ووزن البادرة حيث تأثرت كل من هذه الصفات تأثرا سلبيا بتزايد تركيز الملوحة، وأتضح أن هناك اختلافات معنوية بين الهجن فى طول الريشة عبر أحجام الحبوب ومستويات الملوحة المختلفة، كما أتضح تأثير معنوى للتفاعل بين مستويات الملوحة والهجن على نسبة الإنبات وطول الريشة ووزن الريشة. وكان هناك تأثيرا لحجم الحبوب على كل من طول الجذير ووزن الريشة، كما تأثر وزن الريشة بالتفاعل بين مستويات الملوحة وحجم الحبة، بينما لم يكن هناك أى تأثير معنوى للتفاعل بين الهجن وحجم الحبوب على الإنبات أو أى من صفات المدروسة للبادرة وذلك بالرغم من تأثر كل من وزن الجذير ووزن البادرة بالتفاعل بين العوامل الثلاثة المدروسة (مستويات الملوحة والهجن وحجم الحبة).
ويستنتج من هذه الدراسة أنه يمكن تحسين نسبة الإنبات وقوة الإنبات بزراعة حبوب كبيرة الحجم من هجن الذرة الشامية تحت الدراسة وذلك تحت إجهاد ملوحة مياه الرى.  
